

INSPIRE - EDUCATE - SHARE - FACILITATE



Ce Coin de Terre

The Quarterly Newsletter
of The College Canado-Haitien & Frères du Sacré-Coeur Alumni Association, Inc.
CCH-FSCAA, Inc.

**COLLEGE CANADO-HAITIEN
& FRERES DU SACRE-COEUR
ALUMNI ASSOCIATION, INC.**

BOARD MEMBERS

President : Herold Duroseau
Vice-President : Harry Bloncourt
Secretary : Regine Bernadel
Assistant Secretary : Marc-Henry Michaud
Treasurer : Mario Deller
Assistant Treasurer: Garry Raphael

Advisors:

Jean-Claude Bailey
Ronald Cesar
Florence Bonhomme Comeau
Harry Comeau
Jean-Mary Desrosiers
Gérald Jean
Roby Jeudy
Leslie Legros
Jude Siméon

Special Advisors:

Karl Dormesy
Ney J. Bélancourt
Prof. Wesner Emmanuel
Prof. Jacques Desravines

27 Marietta Drive
Westbury, NY 11590
516-642-5973
866-824-9358
pres@cch-fscaa.org
www.cch-fscaa.org



From the president's desk

Message from the President Dr. Herold Duroseau



Greetings to all,

The CCH-FSCAA reiterates its wishes of happiness, health and prosperity to all of you. We have started this New Year with a lot of optimism, along with a desire to progress in our endeavors.

We have widened our base. New chapters have been established. Last summer, two members of the Executive Committee, Gerald Jean and Ronald Cesar attended a celebration sponsored by the Florida group. Nearly 100 alumni participated in the event and engaged themselves in the noble cause. The new principal of the College Canado, Brother Augustin Nelson, attended as the guest of honor. Six weeks ago, we were in Boston, MA for the same purpose. We met with five bright and enthusiastic alumni committed to join us: Evangeline Roussel (86), Lionel Lucien (84), Charlot Lucien (84), Crispin Dragon (77) and Kerby Roberson (81). They're approaching the cause with the same passion, the same generosity and are open minded to add their competencies to reinforce the organization making it stronger and better in order to provide aid to our schools and students in Haiti.

New initiatives have been incorporated in our agenda. Our immediate goal is to raise US \$100,000 before our May 26th, 2012 annual fund-raising Gala. This will serve as a stepping stone to later reach the amount of ONE MILLION DOLLARS by the date of our first convention projected for the Fall of 2013. At that juncture, the various classes of Canado and the Brothers of Sacred Heart schools will have an opportunity to meet and share ideas and plans.

Bonjour,

La CCH-FSCAA réitère ses souhaits de bonheur, santé et prospérité à vous tous. Nous avons commencé cette nouvelle année avec beaucoup d'optimisme, accompagné d'un désir de progrès dans toutes nos entreprises.

Nous avons élargi notre base, et de nouveaux chapitres ont été établis. L'été dernier, deux membres du Comité Exécutif, Gérald Jean et Ronald César, ont pris part à une célébration organisée par le groupe de Floride. Ils y ont rencontré près de cent anciens, tous désireux d'aider. Le nouveau directeur du Canado, le Frère Augustin Nelson, était l'invité d'honneur. Il y a de cela six semaines, nous étions à Boston pour une rencontre avec cinq dynamiques anciens des écoles des Frères du Sacré-Coeur en Haïti, désireux d'intégrer la CCH-FSCAA : Evangeline Roussel (CCH 86), Lionel Lucien (CCH 84), Charlot Lucien (CCH 84), Crispin Dragon (CCH 77) et Kerby Roberson (CCH 81). Animés de la même passion et la même générosité, ils vont mettre leurs compétences au service de l'association pour la rendre plus forte et l'améliorer dans l'accomplissement de sa noble mission.

De nouvelles initiatives ont été incorporées dans notre agenda. Notre objectif immédiat est de lever la somme de \$100,000 avant notre gala du 26 Mai 2012. Cela servira de tremplin vers la collecte d'un million de dollars (pour la reconstruction), aux environs de la date de notre première convention, projetée pour le Printemps de 2013. Les différentes promotions des écoles des Frères du Sacré-Coeur auront alors l'opportunité de se rencontrer et de partager des idées.

Durant le gala de cette année, nous comptons honorer 3 personnalités, 3 anciens des Frères du Sacré-Coeur: le Dr. Georges J. Casimir, un

Continue to page 3

Suite à la page 3

Fr. Auguste Chassagne : 8 Août 1935 - 15 Février 2012

Par Kysly Joseph de la promotion 83 du CCH



Chambellan est une charmante petite ville de la Grande-Anse près de Jérémie où est né Wilbert Chassagne le 8 août 1935. Il prononça ses premiers vœux en 1958, sous le nom de Frère Auguste.

Il passa de longues années de mission dans la capitale et ses environs où il dirigea en deux reprises l'école nationale JN XXIII du Bicentenaire (Blvd Harry Truman), d'abord au début des années 70, puis pendant les années 80 et 90. Parallèlement, il oeuvra d'abord à l'Ecole Normale de l'Impasse Lavaud, puis au Collège Canado-Haïtien de Turgeau, au Juvénat Collège de Carrefour et enfin à l'école St Jean l'Évangéliste de Turgeau.

En ce religieux exemplaire rayonnaient de grandes qualités humaines bien équilibrées par sa passion pour les principes. Si cette dernière qualité ne pouvait unanimement être appréciée par tout son entourage, elle en a fait pourtant la marque de sa personnalité et de son caractère bien trempé au point d'accéder à de hautes responsabilités dans sa Congrégation et dans la société. C'est le premier religieux haïtien à avoir été le Supérieur des Frères du Sacré-Cœur d'Haïti tous réunis, Canadiens et Haïtiens, avec la formation d'une relève prometteuse. Dans l'Eglise, il intégra plusieurs commissions pastorales de catéchèse et d'éducation catholique, notamment à la formation de futurs religieux à la Conférence Haïtienne des Religieux (CHR).

C'est au retour de plusieurs années d'études au Canada en catéchèse et en psychologie qu'il témoigna d'une fécondité à nulle autre pareille. Il commen-

ça alors une vie pastorale comme religieux-frère qui n'envia aucun autre sacerdoce. Tellement qu'il était fier de rester dans sa vocation de frère-éducateur. C'était un père, en effet, qui inspira tant de futurs pères de famille. Combien de fois, les jeunes, dans des cours de catéchèse ou en réunions pastorales lui demandaient : « Pourquoi n'optez-vous pas pour le mariage ? » Car, son enseignement fut une université dédiée à la formation de futurs couples chrétiens solides et féconds pour la société et la vie politique d'Haïti. Ainsi, répondit-il, dès 1978 à la demande des jeunes, élèves des deux sexes qu'il inspira, de se regrouper. Frère Auguste donna naissance à un groupe de jeunes à qui il se lia pour la vie et comme un laboratoire d'application de ses études de psychologie et de catéchèse qu'il enseigna par ailleurs dans ses missions.

Sa prédilection pour la jeunesse lui inspira une œuvre colossale dans laquelle il a persévéré en réunissant des jeunes de toutes les classes sociales de la capitale au sein d'une famille chrétienne qu'il baptisa : Foyer d'Epanouissement de la Jeunesse (FEJ). Partout où il passa en vertu de ses vœux d'obéissance religieuse, il forgea un espace dans les locaux des établissements scolaires pour ce groupe de jeunes : de l'Impasse Lavaud au Bicentenaire, du Bicentenaire à Turgeau.

Si, à cause de sa proximité des jeunes, la demande émanait d'eux-mêmes, il leur fit confiance au point de lier avec eux un engagement indéfectible. Pour le FEJ, Frère Auguste n'épargnait nul sacrifice. Là, il actualisa et concrétisa sa Foi en Dieu et dans la jeunesse en frayant un chemin d'espoir et d'avenir pas seulement pour ces jeunes qu'il rassemblait, mais pour le pays.

Si la fatigue physique intervint dans sa vie dans les années 2000, par l'accès

Suite à la page 3

Brother Auguste Chassagne

By Kysly Joseph (Translated by Jean-Claude Bailey)



Chambellan is a lovely little town in the region of Grande-Anse near the city of Jérémie. This is the place where Wilbert Chassagne was given birth on August 8, 1935. This is also where, several years later, in 1958 to be precise, he uttered his first vows under the name

of Brother Auguste.

As a missionary, Brother Auguste spent many years in the capital city of Port-au-Prince and its vicinities. In two separate occasions, he served at the helm of the Pope John XXIII School of Bicentenaire on Harry Truman Boulevard. He was appointed to that location in the early years of the 70s and then during the 80s and the 90s respectively. Simultaneously, one could find him very active at the following locations: the Normal School of Impasse Lavaud, the Collège Canado-Haïtien of Turgeau, the Carrefour Novitiate (Juvénat) and St. John the Evangelist School of Turgeau.

From this exemplary religious man, emanated superior human qualities firmly entrenched in his passion for principles. It turned out that the latter

characteristic of his was not unanimously understood and appreciated in his general environment. Nevertheless, it did epitomize his personality and character strength to the extent that allowed him to accede to very high levels of responsibility in his congregation and in the society at large. Brother Auguste was the first Haitian religious individual to have been promoted as the national Leader of the Brothers of Sacred Heart province in Haiti which comprised both Haitians and Canadians. That resulted into the formation of a promising relief for the future. On the Church front, he integrated several pastoral commissions of catechesis and Catholic Education, namely the formation of future religious individuals at the Haitian Conference for Clerics (CHR).

A while later, he returned from Canada, after several years invested in the studies of Catechesis and Psychology. At that time, his inclination for prolific accomplishments proved incomparable. In line with his vocation as a clerical brother, he initiated his pastoral life. He was extremely proud shedding the Education lights for others to benefit from. Moreover, he also proved to be a tremendous source of inspiration to countless fathers, heads of families. How many times during his catechetical classes and pastoral reunions was he asked: "Why don't you just embrace marital life yourself?"

For his teachings were tantamount to a university whose dedication was to prepare future Christian couples who believe in unity and fruitfulness with the purpose to better the Haitian society and its political life. Thus, by 1978, he responded to the demands of young students from both sexes. He proceeded to inspire them to regroup. With them, Brother Auguste formed a lifelong bond, a sort of applied laboratory for his knowledge in Psychology and Catechesis, subjects that he widely taught in his missions.

Further, his predilection for the youth inspired him to tackle a colossal project in the capital city. In it, he persevered into bringing together young members coming from all social backgrounds - a sort of Christian family that he aptly baptized as the "Foyer d'Epanouissement de la Jeunesse (FEJ)", translated roughly "Haven for Youth Development". Wherever he went, by virtue of his vows of religious obedience, he created a space for this group of young people in as many of the schools' locations as possible, from the Impasse Lavaud to the Bicentenaire and from the Bicentenaire to Turgeau.

Because of his commitment to the young, the demands were increasing. He had enough confi-

Continue to page 3

Un héros de la CCH-FSCAA

Par Régine Saurel Bernadel

C'est avec une grande joie que deux membres du Conseil d'Administration de la CCH-FSCAA, Régine Saurel Bernadel & Gérald Jean, ont rencontré à Elmont (New York), autour d'un café, M. Marc Eddy Bellabe. M. Bellabe, "la Consigne", ancien professeur de français, ancien préfet des études au Collège Canado-Haïtien, a marqué par son savoir-faire, sa discipline et ses principes pédagogiques plusieurs générations du collège.

M. Bellabe, depuis quelques années, a abandonné le confort de sa vie floridienne (USA) pour se rendre utile aux enfants de son pays. Il fait fonctionner le Centre de Formation Louis Bellabe, à Chantal (sud d'Haïti) que des dizaines d'enfants fréquentent chaque jour. Ils y obtiennent de l'aide avec leurs devoirs de maison, un goûter nutritif et ont accès à un matériel éducatif.

Il nous a rapporté avec émotion une de ses plus grandes victoires où il aurait surpris un parent expliquant à un autre que son fils a pu passer de la moyenne 4 à 7 grâce au centre. N'oublions pas que la plupart de ces pupilles viennent de familles qui ne peuvent être d'aucune aide avec le travail scolaire.

"CHAPO BA" à M. Marc Eddy Bellabe et à son oeuvre honorable.

La CCH-FSCAA n'a pas manqué de contribuer en présentant à M. Bellabe un chèque de \$500 (contribution totale à ce jour : \$1,000), qui sera utilisé à bon escient pour les petits démunis de notre pays.

Que Dieu continue de le garder dans la Paume de ses Mains !

Message from (Continued from page 1)

This year we will pay tribute to some great achievers, members and contributors of our community by honoring namely Dr. George J. Casimir, an eminent psychiatrist and former teacher of Physiology at the College Canado-Haitien, Mr. Robert Moscoso, alumnus and current CEO of the prestigious banking Institution Sogebank and Charlot Lucien, alumnus and storyteller, poet, painter and cartoonist.

Finally, it is with immense pride that we approach our tenth anniversary, an important milestone for any organization, especially in the area of our philanthropic, non-profit endeavors which, every year, continue to gain in strength.

Again, thank you for the support. We extend our invitation to all of you to come and join us on May 26, 2012.

Frère Auguste Chassagne

(Suite de la page 1)

d'une maladie courageusement supportée, Frère Auguste a témoigné dans ces dernières épreuves d'une sérénité, et de la quiétude d'une vie remplie et d'une mission bien accomplie.

Paix à son âme !

NEW MEMBERSHIP

First and foremost thank you! Thank you for your help. Please don't stop! So many depend on us and we depend on you.

Please fill out this form and mail it with your \$50 check or money order to:

CCH-FSCAA, INC.
27 Marietta Dr. · Westbury, NY 11590

Last Name _____ First Name _____

Middle Initial _____ Gender _____

Address Line 1 _____

Address Line 2 _____

City _____ State _____

Zip/Postal Code _____ Country _____

Home Phone _____ Business Phone _____

Cell Phone _____

E-mail Address _____

Yes, I enclosed my \$ 50 membership fee

Yes, I added \$ _____ to support the cause.

I suggest that _____

Message du (Suite de la page 1)

éminent psychiatre et ancien professeur de Physiologie au Canado, Mr. Robert Moscoso, actuel PDG de la Sogebank et Charlot Lucien, conteur, poète, peintre et caricaturiste.

Finalement, c'est avec fierté que nous approchons notre dixième anniversaire, un jalon important dans la vie de toute organisation.

Merci pour votre support et soyez avec nous le 26 Mai 2012.

Brother Auguste Chassagne

(Continued from page 1)

dence in them to render this commitment unshakeable. For the FEJ, Brother Auguste did not spare any sacrifices. There, he showed his faith in God and in the youth in a practical way. He did so by clearing a path of hope to the future - not only for these young ones that he inspired but also for the country as a whole.

But alas! During this past introductory decade of the 2000 millennium, physical fatigue intervened in his life in the form of an illness courageously endured until recently. In that final earthly challenge, Brother Auguste demonstrated a serenity and a peace of mind that very much reflect a well accomplished life mission.

May he rest in peace!

**COLLEGE CANADO-HAITIEN & FRERES
DU SACRE-COEUR
ALUMNI ASSOCIATION, INC.**
(CCH-FSCAA, INC.)

presents its
**8TH ANNUAL
FUND-RAISING GALA**



FINENESS WORLD, INC / 718-909-7952



HILTON HOTEL
598 BROADHOLLOW RD
(ROUTE 110)
MELVILLE, NY 11747



**SATURDAY
MAY 26, 2012**
FROM 9:00 PM TO 3:00 AM
CCH-FSCAA EXHIBIT: 9:00 PM
DINNER DANCE: 10:00 PM

MUSIC BY :

IMPRESYON

GOOD MUSIC! GOOD FOOD! GOOD AMBIANCE!

DONATION:
\$100
PER PERSON

**SOME TEACHERS AND ALUMNI WHO ARE
KEEPING HIGH THE PRESTIGE OF THE
BROTHERS OF SACRED HEART SCHOOLS IN
HAITI, WILL BE ALSO HONORED.**

FORMAL
ATTIRE

FOR TICKETS & INFO, DIAL:
631-875-3829 · 646-377-5681 · 516-697-6054 · 732-910-1317

HELP US PROVIDE MORE SCHOLARSHIPS TO THE STUDENTS
& AT THE SAME TIME, ENJOY AN UNFORGETTABLE MOMENT.



The Boston meeting attendees



Some Florida alumni at the Class of 86 gala



CCH-FSCAA
27 Marietta Drive
Westbury, NY 11590

